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FAJR Music FEsTiVAL ضمیمه سی وهفتمین جشنواره  موسیقی فجر

لیلا ضامنی
خبرنگار

سی و هفتمین جشــنواره موســیقی فجر درحالی برگزار می شود که ۱۳ اجرا به 
موســیقی مقامی و اقوام ایران اختصاص دارد، باید بــرای همین توجه اندک 
هم خرســند بود چرا که هنوز میراث داران این گونه موسیقایی، با رنج وسختی 
آن را از گزند آفات حفظ کرده اند؛ موسیقی غنی و سرشار از ظرفیت که نیازمند 
توجه بیشتر مسئولان امر است. این دوره از جشنواره بعد از یک دوره برگزاری 
آنلایــن به خاطر پاندمی کرونا به صورت حضــوری از ۲۲ بهمن آغاز به کار کرد. 
شــاید در اختتامیه سی و پنجمین جشنواره موســیقی فجر که مصادف با ورود 
کوویــد۱۹ به تهران بود، کمتر کســی فکر می کرد این جشــنواره با شــرایط امروز 

برگزار شود و براین اساس سی و ششمین دوره این جشنواره به صورت آنلاین 
برگزار شــد و در این دوره هشت گروه موســیقی نواحی به صحنه رفتند، اما در 
جشنواره امسال، بخش موســیقی نواحی پررنگ است و گروه هایی از مناطق 
مختلف ایران نظیر کرمانشــاه، لرســتان، کردســتان، آبادان، خراسان رضوی، 
سیســتان و بلوچســتان، تربت جــام و بندر عباس در فرهنگســرای ارســباران 
روی صحنــه می روند. بــا توجه به اهمیت موســیقی مقامی و موســیقی اقوام 
ایران نگاهی ویژه داریــم و نقطه نظرات شــرکت کنندگان این بخش را درباره 

جشنواره فجر به اشتراک گذاشته ایم.

نگاه جدی متولیان فرهنگی به موسیقی اقوام ایران

موسیقی نواحی ایران بسیار غنی است

تعامل بیشتر  با هنرمندان موسیقی اقوام

متولیان ، موسیقی اصیل ایرانی را حمایت کنند

شرکت کنندگان بخش موسیقی نواحی سی و هفتمین جشنواره موسیقی فجراز  لزوم توجه بیشتر به این بخش می گویند

»حیــدر کاکی«، نوازنده تنبور، تار و ســه تار و آهنگســاز 
در  موســیقی  جشــنواره  هفتمیــن  و  ســی  در  کــه 
بخش موســیقی نواحــی اجــرای برنامه داشــت، آواز 
شاخوشینی، مزگانی »مژدگانی«، آواز غریبی، شیرین 
و فرهاد و شــلیر »لاله واژگون« را در این جشنواره روی 
صحنه بــرد. این نوازنده برجســته تنبور دربــاره دیده 
شدن موسیقی اقوام در این جشنواره به »ایران« گفت: 
موسیقی اقوام ایران نیازمند توجه بیشتر است. باید در 
مورد ابعاد کار افرادی که به صورت تخصصی این ژانر 
موســیقی را کار می کنند صحبت شــود. من به عنوان 
یک نوازنده تنبور دوســت دارم در مورد مقام هایی که 
اجــرا می کنم صحبت کنم، این موســیقی بخصوص 
»تنبور« به عنوان موســیقی برجســته بــه آن پرداخته 
می شود و تنبور بیشتر به عنوان یک ساز ملی شناخته 
می شود. من درایران و سراسر جهان شاگردانی دارم و 
تعداد زیادی ازاین افراد این ساز را می نوازند بنابراین 
باید بیشــتر در مورد این کارها در جشــنواره موســیقی 

فجر صحبت کرد و آن را مورد بررسی قرار داد.
ایــن مدرس ســاز تنبور بر حمایت دســت انــدرکاران 
جشنواره موسیقی فجر از موسیقی مقامی و موسیقی 
ملی ایران تأکید کرد و خواســت که متولیان جشنواره 
شــناخت بیشــتری از موســیقی اقــوام ایــران داشــته 
باشــند و بتوانند دربــاره آن صحبت کنند و گفت: من 
از زمانی که ۱۸ ســاله بودم در جشنواره موسیقی فجر 
شرکت کردم اما در همه دوره ها یک عده افراد داور و 
دست اندرکار بودند و هستند و انگار بجز این چهره ها 
ما در موسیقی کسی را نداریم. من با شک و تردید در 

جشنواره شرکت کردم و گفتم باید حرکتی کنیم اگر ما 
هم از جشنواره فجر دوری کنیم موسیقی ملی مان چه 
می شود؟! در جشنواره موسیقی فجر به موسیقی پاپ 
بیشــتر توجه کرده اند. در گذشته اساتیدی مثل استاد 
شجریان، شهرام ناظری و... وزنه هایی برای جشنواره 
فجــر بودند امــا امروز شــاگردان آنها هم از جشــنواره 

دوری می کنند.
حیــدر کاکی با اشــاره به ایــن نکته که موســیقی اقوام 
ایران غنی و پر از اســتعداد اســت، می گوید: موسیقی 
نواحی ایران موســیقی بســیار غنی است در موسیقی 
خراسان، کردستان، لرستان، مازندران و دیگر مناطق 
ایران اســتعدادهای جــوان زیــادی وجــود دارند. من 
به عنوان داور جشــنواره موســیقی جوان می بینم چه 
اســتعدادهای شــگرفی در این گونه موســیقی داریم ، 
جشــنواره موســیقی جــوان، هدفمنــد این جوانــان را 
تربیــت می کنــد تا به اهــداف مــورد نظر دســت یابد 

اما در جشــنواره موســیقی فجــر ما ایــن هدف گذاری 
را نمی بینیــم. این نوازنده برجســته تنبــور از متولیان 
جشــنواره موسیقی فجر خواســت تا بهایی که در دهه 
شصت و هفتاد خورشیدی به موسیقی ملی می دادند 
ایــن بهــا را بدهنــد و تأکیــد کــرد: در هیچ کجــای دنیا 
موســیقی پاپ حمایت نمی شــود، امــا در ایــران این 
ژانر حمایت می شود ولی موسیقی کلاسیک و نواحی 
ما که موســیقی جدی اســت و نیاز به تفکر و شــنیدن 
تخصصی دارد و افراد فرهیخته و فرهنگی طرفدار آن 
هستند حمایت نمی شود و جای تأسف است که برای 
نشست های بررسی موسیقی هنرمندان موسیقی پاپ 
را دعوت می کنند، دولت باید بیشــتر ازموسیقی ملی 
و نواحی حمایت کند. حیدرکاکی بیان کرد: همان طور 
که همگان می دانند موسیقی در گوشت و پوست اقوام 
ایران نهادینه شده است و آن را حفظ می کنند ولی در 

جشنواره ای مثل فجر برایشان ارزش قائل نیستند.

یکی از گروه هایی که در جشــنواره امســال به صحنه 
مــی رود گروه موســیقی »نــدای تفتان« از سیســتان 
بهمــن   ۲۵ روز  گــروه  ایــن  اســت.  بلوچســتان  و 
ارســباران اجــرا دارنــد. »محمــد  در فرهنگســرای 
ریگی پنــاه«، سرپرســت گروه ندای تفتان سیســتان 
و بلوچســتان در معرفــی ایــن گــروه توضیــح داد: 
گروه موســیقی ندای تفتان بیش از ۱۵ ســال سابقه 
فعالیت موســیقایی، آموزشــی و ســاخت سازهای 
محلــی دارد و در قالــب ســه گــروه کار می کند؛ گروه 
حماســی نوازان که متشــکل از ســازهای »قیچک«، 
»تنبــورک« و »دهلک« اســت و متشــکل از اســاتید 
پیشکســوت موســیقی بلوچ اســت، گروه دوم که در 
ســی و هفتمین جشــنواره موســیقی فجر کــه برای 
نخستین بار به صحنه فجر می آیند دو برادر نوازنده 
هستند که سازهای »پنجو«، »دهلک« و »تنبورک« 
می نوازنــد؛ اینهــا شــاگردان من هســتند و قطعات 
موســم بهار، کوهــان )کوه ها(، چمر ودینــت )ابرها 
می آیند(، گلین ایران )ایران گلستان(، سیاه تهارین 
شــپ )شب تاریک( و یه چه حالی بو )خبری در راه 

است( را اجرا خواهند کرد.
سرپرســت گــروه موســیقی نــدای تفتان که ســابقه 
آمــوزش موســیقی بلوچــی دارد با اشــاره بــه اینکه 
ادارات ارشاد اســتان ها فراخوان جشنواره موسیقی 
فجر را اعلام نمی کنند، گفت: متأسفانه اداره ارشاد 
اســتان ها فراخــوان را اعــلام نمی کننــد و مــا تنها از 
طریق ســایت انجمن موســیقی در جریان برگزاری 
جشــنواره فجر قرار گرفتیــم و از طریــق ثبت نام در 

ســایت در جشــنواره شــرکت کردیم، شــاید اگر من 
عضو انجمن موسیقی استان سیستان و بلوچستان 

نبودم هرگز متوجه برگزاری این رویداد نمی شدم.
محمد ریگی پناه حضور در جشنواره موسیقی فجر 
را باعــث تعامل بیشــتر هنرمندان موســیقی اقوام 
ایران می داند و می گوید: حضور گروه های موسیقی 
اقوام ایرانی در کنار یکدیگر در جشــنواره موســیقی 
فجــر ســبب می شــود کــه موســیقی نواحــی رشــد 
بیشــتری داشته باشد. در جشنواره موسیقی نواحی 
من با هنرمندان خراسانی آشنا شدم و از آنها بسیار 
یاد گرفتم؛ من در موسیقی خراسان اصالت چندین 

ساله موسیقی سیستان و بلوچستان را پیدا کردم.
گروه موســیقی مقامی )محلی ترکمن( در سومین 
در  موســیقی  جشــنواره  هفتمیــن  و  ســی  شــب 
ارســباران به صحنــه می رونــد، این گروه موســیقی 

مقامــی )محلــی ترکمــن( در ســال ۱۳۸۸توســط 
اســتاد منصور صبوحی نوازنده دوتار در شهرستان 
گنبد کاووس اســتان گلستان تأســیس شد. هدف از 
تشــکیل این گروه آموزش اجرای موسیقی ترکمنی 
با اســتفاده از اصول و روش های رایج در سبک های 
پنج گانــه مقامی ترکمنی بوده اســت. ایــن گروه در 
اغلب جشــنواره های ملی و استانی شــرکت کرده و 
 دارای مقام اســت، پس از درگذشــت استاد منصور 
صبوحــی در ســال ۱۳۹۰ سرپرســتی و رهبــری گروه 
بــه اســتاد ابراهیــم جرجانی دوتــار نواز و شــاگرد او 
رسید، تمام اجراهای این گروه به زبان ترکمنی و با 
دوتار و کمانچه صورت می گیرد. این گروه در سی و 
هفتمین جشنواره موسیقی فجر قطعاتی چون »ته 
رک مه«، »سونام گلدیمی«، »گیت غاریپ اگلنمه 

موندان«، »توماغالی« و... را اجرا می کنند.

»ابراهیــم جرجانــی« درباره حضور در جشــنواره 
ســال  از  خوشــبختانه  می گویــد:  فجــر  موســیقی 
۱۳۶۵ هر ســال در جشنواره موسیقی فجر و حتی 
بخــش رقابتــی ایــن جشــنواره شــرکت کــرده ام. 
توفیق این را داشــتم که در تمامی جشــنواره های 
موســیقی اقوام حضور داشته باشــم؛ حضورمان 

در جشنواره فجر پرشکوه بوده است.
تــار دربــاره بهتــر دیــده شــدن  ایــن نوازنــده دو 
موســیقی اقوام ایران در جشــنواره موسیقی فجر 
می گوید: متولیان امر هر چقدر بتوانند موســیقی 
اصیــل ایرانــی را حمایــت کننــد و بــه آن ارزش و 
اعتبــار بدهنــد بهتر اســت، مــا با تلاش بســیار در 
میــان هجمه هــای فرهنگــی موســیقی قومــی را 
حفــظ کرده ایــم. حفظ گونه های موســیقی قومی 
یــک ضــرورت اســت، از اینکــه مســئولان دارنــد 
بــرای موســیقی اصیــل مــان زحمت می کشــند و 
می خواهند این موســیقی را به جایگاه اصلی اش 

آنهــا سپاســگزارم . »ابراهیــم  از  برگرداننــد مــن 
جرجانــی« برگــزاری جشــنواره موســیقی فجــر و 
حضــور اقوام ایرانی در این رویداد را باعث اتحاد 
و همدلــی اقــوام ایرانــی می دانــد و می گوید: این 
جشــنواره اقــوام ایرانــی را به هم وصــل می کند و 

انگیــزه مضاعفی را در میان هنرمندان موســیقی 
اقوام ایجاد می کند. اگر جشــنواره هایی چون فجر 
بیشــتر برگــزار شــوند باعــث همفکــری، همدلی 
موســیقیدانان اقــوام  می شــود و همین به رشــد و 

توسعه موسیقی کمک می کند.

باســابقه کمانچــه تشــکیل شــده، با رویکــرد به 
موســیقی ایرانی آثاری را خلق و کنســرت هایی 
را تاکنــون برگــزار کرده اند که فقــط بانوان محور 
نبــوده به طوری که ســال ۱۳۹۷ آلبومی را با نام 
نوشــه بــه خوانندگــی احســان کرمــی در اختیار 
مخاطبان شــان قرار دادند که با استقبال خوبی 
روبه رو شد. همچنین این گروه با حضور احسان 
کرمی به عنوان خواننده، کنسرت های متعددی 
را در تهران برپا کردند و البته اجرا ویژه بانوان نیز 

از فعالیت های اصلی گروه نوشه است.

گروه نوشه با محوریت موسیقی ایرانی شکل گرفته 
اســت اما بــا نگاهی بــه کارنامه هنــری آن ورود به 
موسیقی پاپ نیز قابل مشاهده است به طوری که 
آلبوم نوشــه با تمرکز بر موســیقی پاپ تولید شده 
اســت که به گفته نیوشــا بریمانی برای دربرگیری 
ســلایق موســیقایی مخاطبان مان در برخی کارها 
رویکردمان را تغییر دادیم اما شاکله اصلی همان 

موسیقی ایرانی است.
 نهال ســومین گروه موســیقی بانوان اســت که 
در روز اول جشــنواره موســیقی فجــر اجرایش 

را برگــزار کــرده اســت. سرپرســت ایــن گــروه 
لیــلا نجفــی اســت کــه بــا اجــرای قطعاتــی از 
موســیقی ایرانــی و موســیقی محلــی میزبــان 
مخاطبان شــان در جشــنواره بودنــد. نهــال که 
تاکنــون کنســرت های بســیاری را برگــزار کرده 
اســت رویکردش توجــه به موســیقی ایرانی و 
بومــی اســت و نکته قابــل تأمل در ایــن گروه، 
حضــور نوازندگانــی چــون نیوشــا بریمانی به 
عنوان رهبر ارکســتر و مینو قاسم پور به عنوان 
نوازنــده قانون اســت، چرا که نیوشــا بریمانی 
که در این گروه در جایگاه رهبر ارکســتر حضور 
دارد، بــا گروه خودش نیز در جشــنواره حضور 
دارد کــه مینو قاســم پور نیز یکــی از نوازندگان 
اصلی گروه اش است. در حال حاضر گروه های 
بی شــماری از نوازنــدگان و خواننــدگان زن در 
کشــورمان فعال هستند که جای خالی آنها در 
جشنواره موسیقی فجر کاملًا محسوس است. 
ای کاش مدیــران و برگزارکننــدگان جشــنواره 
بــا تغییر نــگاه بــه جایگاه ایــن گروه هــا، توجه 
بیشــتری به حضــور چنیــن گروه هایی داشــته 
باشــند که با مشــکلات عدیده تلاش دارند در 

حرفه خود ماندگار باشند.

گروه نوشه

علیپور  فرج الله 
نوازنـده کمانچه 
و از بـــــــــداهــــه 
نوازان موسیــقی 
لرستان  مقامی 
اســت و در کنــار 
نوازندگی،  هنــر 
از خواننده هــای سرشــناس موســیقی ایــن 
منطقه نیزمحســوب می شود.علیپور ۲۱دی 
ماه ۱۳۳۸ در یکی از روســتاهای خوش آب 
و هــوای خــرم آبــاد به دنیــا آمد، دیــاری که 
مهد هنر و کمانچه است و این ویژگی سبب 
شــد، فرج علیپور هم مانند دیگر هنرمندان 
ازهمــان دوران کودکــی به ســوی موســیقی 
گرایش پیدا کند: »من 6۲ ســال ســن دارم و 
از همان دوران کودکی موسیقی را به صورت 
خودآمــوز آموختم وهیچ گاه اســتادی برای 
آمــوزش نداشــتم. درواقع علاقــه ام به این 
هنر ســبب شــد ایــن مســیر را انتخــاب کنم 
اگرچه خانــواده مخالف این دیدگاه من بود 

و آموختــن موســیقی را بــه نوعــی مطربــی 
می دانستند. اما علاقه ام به موسیقی موجب 
شــد، در کنــار بچه های روســتا چوب و ســیم 
جمع آوری کنیم، ســاز بســازیم و ســاعت ها 
با همکلاســی هایم تمرین داشــتیم و شــب 
هنــگام بازگشــت بــه خانــه آن را در جایــی 
پنهــان می کــردم و ایــن کار مدت هــا ادامــه 
داشــت تــا آنکه به مــرور زمان پــدر و مادرم 
تصمیم گرفتند برای من  سازی تهیه کنند.«

علیپور از همان ســن ۱۰-۱۲ سالگی با گوش 
دادن نوارکاســت و صفحه هــای گرامافــون، 
نواختن کمانچــه را آموزش دیــد و امروز در 
هنــر خود هنرمندی صاحب ســبک اســت: 
»از همــان دوران نوجوانــی بــا گــوش دادن 
صفحه هــای گرامافــون اســتادان علیرضــا 
بــه  شــروع  کریــم،  پیرولــی  و  حســینخانی 
آرام  آرام  آنکــه  تــا  کــردم  کمانچه نــوازی 
توانســتم بــه ســبک خاصی در موســیقی ام 
دســت یابــم البته همچنــان خود را شــاگرد 
مکتــب هنرمی دانــم و معتقــدم هنرمنــد 
همیشــه باید بیامــوزد تا برعلــم و هنر خود 

بیفزاید.«
نخستین آلبوم کمانچه نوازی او سال ۱۳۴۸ 
در صفحه های گرامافــون »دختر دهاتی« و 
»کیزه و شــو« به خوانندگی بهمن اســکینی 
ضبــط شــد و طــی ســال ها فعالیــت هنری 
منتشــر  و  تولیــد  بســیاری  آلبوم هــای  اش 
کرد آثــاری همچــون: »تــال«، »شــادیانه«، 
»تفنــگ«، »دالکــه« )بــه خوانندگــی رضــا 

سقایی(، »داغ شقایق«، »میراث عشق« و... 
و نکته قابل توجه این است که نگاه جدی به 
موسیقی مقامی لرستان داشته و در آثارش 
کارهایی را جمع آوری و اجرا کرده که مربوط 
به گذشــتگان بــوده و بــه نوعی با موســیقی 
دلنشــین  پیونــدی  امــروز  و  قدیــم  نســل 
ایجاد کرده اســت: »برخــی ازآلبوم هایی که 
جمع آوری کرده ام مربوط به موســیقی های 
قدیم اســت و می تــوان گفــت تقریبــاً از یاد 
رفته و تنها در خاطر نسل گذشته باقی مانده 
بــود اما تلاشــم ایــن بود ایــن آثار بــه نوعی 
بازآفرینی و احیا شوند و در دسترس مردم و 
همشهریانم قراردادم و بسیا رمورد استقبال 

قرار گرفت.«
فرج علیپور در ســال ۱۳۹۴، از ســوی شورای 
ارزشــیابی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
نشــان درجه یک هنری دریافــت کرد و طی 
این سال ها علاوه بر برگزاری تور کنسرت در 
شهرهای مختلف ایران، اجراهای متعددی 
انگلیــس،  بلژیــک،  فرانســه،  درآلمــان، 

ســوئد، نــروژ، دانمــارک، اســترالیا، عــراق و 
دوبی داشــته اســت و البته در کنار آن به امر 
تدریس هم می پردازد: »دروسی که آموزش 
می دهم هم مربوط به کتاب های هنرستان 
و هــم کتاب هایی اســت که خودم نوشــته ام 
و تلفیقی از شــعر و موســیقی اســت و بنا به 

سلیقه و علاقه هنرجو آموزش می دهم.«
او دغدغه موسیقی اقوام دارد: »هنرمندانی 
کــه بــه حرفه موســیقی مشــغول هســتند و 
در ایــن عرصــه فعالیت می کننــد می دانند 
طی این ســال ها موســیقی فــراز و فرودهای 
بســیاری داشــته اما موســیقی اقوام ما مورد 
بی مهــری و کم لطفی مســئولان قرار گرفته 
وآن طور که شایسته و لازم است از موسیقی 
نواحی ایران حمایت نشــده است و اگر تا به 
امــروز این موســیقی توانســته زنــده بماند و 
کارهایی صورت گرفته بواســطه تلاش خود 

هنرمندان این عرصه بوده است.«
 علیپــور در این ســال ها اجراهــای مختلفی 
هم در جشــنواره موســیقی فجر داشــته و به 
گفته خــودش توانســته مقام های بســیاری 
هم کســب کند اما گلایه دارد در این سال ها 
به هنرمندان پیشکسوت کم توجهی شده و 
از افــراد دیگری دعوت کرده اند و مدت های 
بســیاری اســت کــه در این جشــنواره حضور 
و اجرا نــدارد: »تجلیــل از هنرمندان وظیفه 
مســئولان فرهنگی اســت و با برگــزاری این 
برنامه هــا بــه نوعــی دلگرمــی بــرای آنهــا 

به وجود می آورند.«

پیشکسوت ها 
فراموش شدنی 

نیستند

تجلیل به عمل آید: »طی این سال ها که این 
جشــنواره برگزارشده از من و همسرم دعوتی 
نشــده و این بزرگداشت ها باید زودتر از این ها 

اتفاق می افتاد.«

 موسیقی را 
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